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Acta de la sessió del Consell de Barri de Pedralbes 

 

A Barcelona, a les 19.30h del dia 29 de març de 2023, es fa la sessió del Consell de Barri de 

Pedralbes, al saló del Consell del Districte de les Corts, a la plaça Comas 18. 

La taula que presideix el Consell està formada per: 

President, en absència del Regidor del Districte: Manuel Becerra (Conseller del barri de Pedralbes) 
 
Vicepresidència: Josep Maria Guillumet (absent el dia del consell de barri) 
 
Secretari del Consell: Víctor Nieto 
 
Assisteixen presencialment els/les consellers/es: 
 
Mercè Garrigosa, ERC 
Mario F Campelo, ERC 
Sergi Mariné, Junts 
Jordi Guillen, BComú 
Irene Morales (consellera tècnica) 
 
Hi assisteixen 34 persones (17 dones i 17 homes). 
 

El conseller Manuel Becerra dona inici al darrer Consell de Barri de Pedralbes, en nom del regidor 

del districte absent per causa major.  

La sessió va ser retransmesa en temps real a través de la plataforma digital de participació de 

l'Ajuntament de Barcelona decidim.barcelona. 

1. Aprovació de l’acta anterior 
S’aprova l’acta. 

 

2. Informe del Regidor del Districte de les Corts  
El regidor anuncia una exposició sobre un panteó construït al barri al 1904 en record dels 

soldats que van tornar morts o ferits i van morir a la ciutat. Aquest panteó es restaurarà en 

breu per dignificar-ho i es pugui visitar en millors condicions. També parla de les festes de Sant 

Jordi, es farà un Sant Jordi medieval a Sant Ramón. Es faran activitats el 23 d’abril com a tota la 

ciutat. Anuncia que la festa de la primavera serà del 5 al 7 de maig a diferents punts. També 

comenta que el Festival Circorts aquest any és de caràcter internacional, es fa del 16 al 18 de 

juny, amb moltes activitats i participació de famílies i nens a la festivitat.  



 
 

 

 

 

Per altra banda es fa una actualització de l’estat de les obres:  

Com a obres executades es refereix a la del carrer Alfambra amb la implementació del carril 

bici. En quant al carrer Trias i Giró, es produeix una repacificació consistent en una 

repavimentació i instal·lació de mobiliari urbà. També s’ha reconstruït la vorera de Diagonal 

entre el carrer Pere Durán Farrell fins a Pl. Pius XII, al davant de la facultat de Dret 

El conseller apunta que s’ha redactat el projecte de reurbanització del jardins al carrer John 

Maynard Keynes amb el carrer Jordi Girona. També s’ha reurbanitzat el passatge Canals i 

Mercader, entre el carrer de Joan Obiols i John Maynard Keynes. També explica que està en 

curs el carril bici entre l’escola de Empresarials i Parc Cervantes. Enllaça amb el carril bici actual 

i connecta amb el d’Esplugues. 

Respecte a les obres previstes per aquest any cita la millora de paviment i accessibilitat del 

jardins de Tokio. Es dóna prioritat als vianants i només tindran accés vehicles pels aparcaments 

privats.  Es preveu que es faci entre juliol i agost. Igualment, informa de la remodelació de 

l’avinguda Pearson, amb un paviment antic, i s’ha programat per últim trimestre. També es farà 

la remodelació de l’entorn de l’escola Aula. Aniria del maig fins al 2024. 

Pel 2024, es preveu recuperar l’edifici modernista de Casa Hurtado i que l’utilitzin diverses 

entitats. 

El conseller es refereix a les preguntes fetes pel senyor Sanglas sobre la banca de seguretat de 

Pedralbes. Exposa que és un tema recurrent. També vol que s’afavoreixi la presentació de 

denúncies digitalment i posar càmeres a la via pública, com demandes de l’associació de veïns 

de Pedralbes. 

El conseller respon que es continuen realitzant dispositius policials preventius, amb patrulles 

mixtes ordinàries i agents de paisà. Això té lloc als tres barris de Les Corts. També aclareix que 

es poden presentar les denúncies digitalment si l’autor de l’acte és desconegut. Si se sap qui fa 

l’acte il·lícit, el ciutadà haurà de passar personalment per la comissària quan se’l cridi. 

Quant a la instal·lació de càmeres a la via pública, va per ordre judicial excepte casos especials. 

El conseller, tot seguit, repassa les paraules del Sr. Juan García Nieto que pregunta sobre les  

mides d’amplada dels camins dels jardins de Tokio. Informa sobre la repavimentació i que 

l’amplada serà d’1,8 metres pels vianants, conforme la normativa sobre accessibilitat.  La secció 

més estreta serà així de 4,4  metres: 1.8 per vianants i 2.6 per vehicles. Per altra banda, es 

descarta pel moment unes obres del clavegueram a l’avinguda Pedralbes ja que és un obra 

complicada i només hi ha problemes els dies de pluges fortes. 

Sobre la senyalització del carril de serveis sense àrea verda afegeix que serà d’ús prioritari per 

distribució urbana de mercaderies, reserva de persones amb mobilitat reduïda i amb els 

contenidors propers al pas de vianants de l’avinguda Pedralbes, amb 5 metros de motos per 

garantir la visibilitat.  



 
 

 

 

 

En relació a les places de l’àrea verda informa que es garanteix la disponibilitat de places a 

l’entorn mes proper. Hi ha places al carrer Cavallers i al carrer Marqués de Mulhacén. Per últim, 

sobre el calendari per l’estiu del 2023 es planifica la actuació quan la presència de veïns i el pas 

de vehicles sigui mínima.  

3. Jornada de priorització de salut 

Intervé Silvia Caselles, doctora del CAP Montnegre i membre de la comissió comunitària, 

per donar a conèixer la jornada de priorització de la salut. La doctora comença dient que és 

un projecte que va començar abans de la pandèmia i s’ha materialitzat en un pla de salut i 

una taula de salut. Apunta que la salut dels individus està determinada per característiques 

personals i familiars, a més de factors físics, culturals i socials. Influeixen també els serveis 

de salut, el nivell socioeconòmic, la política i la globalització. 

En conclusió, exposa que aquests factors actuen i condicionaran la salut del individu. Anomena 

a aquests factors determinants socials de la salut. L’estil de vida individual el condiciona on està 

l’individu, la seva comunitat, quina xarxa social té. Les condicions de vida i de treball figuren per 

sobre d’ell, viure també a ciutat o poble.  

Davant aquests factors, assegura que l’atenció primària ha hagut de canviar la mentalitat. No es 

fan activitats per la comunitat, ara es fan amb la comunitat. Recalca que s`ha de treballar en 

conjunt. Al mateix temps, indica que s’han establert aliances amb els agents de la comunitat per 

identificar les necessitats que la població prioritza. Així és possible crear un diagnòstic de salut 

del barri. 

A continuació, diu que s’ha de dur a terme una planificació i un seguiment en el marc de la taula 

de salut del districte. Aquí han participat el Cap de Montnegre, el Cap de Les Corts Helios i 

CAPIBe. Informa que es reuneixen tots tres amb els agents per veure quines necessitats hi ha. 

Manifesta que aquest diagnòstic de salut es va realitzar abans de la pandèmia i es pot consultar. 

Comenta que conté ha un anàlisis quantitatiu que es va treure de l’Agència de Salut Pública de 

Barcelona, amb les característiques del barri. En quant a l’anàlisi qualitativa, descriu que es van 

fer 20 entrevistes a agents socials representatius de la comunitat. Es va passar una enquesta 

sobre com veien el barri, les necessitats a nivell de salut i altres serveis, com havia canviat el 

barri i què canviarien del barri en matèria de salut.  

Amb les necessitats, esmenta l’existència d’unes 20 a 25 necessitats i es va crear una graella i es 

va crear la taula de salut. Es dinamitza des de serveis de salut però està oberta a qui vulgui 

participar. Indica que s’ha reunit ja tres vegades i la propera serà el 25 d’abril. Fet tot això, 

informa que la jornada de priorització, la gent del districte podrà votar les més importants. 

Conclou que la jornada es farà en el marc de la festa de la Primavera, el 5, 6 i 7 de maig. Hi 

haurà diferents actes i podran participaran el majors de 14 anys, residents i treballadors. Hi 

haurà activitat per nens petits. Del 2 al 7 de maig també es podrà votar als ambulatoris i es 

desitja la màxima participació. 

4. Resum tancament del Programa d’Actuació del Districte (PAD)  



 
 

 

 

 

La senyora Sara Jaurrieta, gerent del districte, resumeix el tancament del Programa d’Actuació 

del Districte (PAD). Informa que s’ha fet una presentació pel consell de barri de Pedralbes. 

S’estructura en tres apartats de les coses més rellevants fetes al mandat. S’explica l’evolució del 

pla d’inversió municipal en aquest mandat en tota la ciutat, el grau d’execució del programa 

d’actuació del districte i després s’il·lustra sobre deu escenaris. 

Manifesta que la inversió que s’ha fet ha estat a la ciutat de 2.108 milions d’euros al darrers 4 

anys. Remarca que amb les ajudes del fons Next Generation s’ha pogut ampliar aquesta 

inversió. Per part del districte, s’ha aconseguit invertir més de 52 milions d’euros, amb una 

inversió desigual segons els anys, degut a la pandèmia. Es van redireccionar recursos. En funció 

de les àrees, el gruix és la transformació urbanística i segueix cultura i educació. Quant al grau 

d’execució, s’ha fet un compliment molt elevat del 98%. Hi ha ara de projectes en curs: 351 dels 

366, només mancant 15. 

Aquesta presentació ofereix deu escenaris i s’han seleccionat quatre actuacions de cadascun 

d’ells. Quant a fortalesa econòmica i ocupació, es va llençar una campanya amb els eixos 

comercials per promoure el petit comerç. Esmenta que tot el servei de Barcelona Activa de 

formació ocupacional ha ampliat l’oferta al districte. S’ha constituït la taula de responsabilitat 

social corporativa per compartir projectes que tinguin incidència en districte. A més, s’ha fet 

accessible la ruta del barri de Pedralbes, incorporant nous punts. 

Dins l’escenari 2, d’atenció, inclusió social i les cures, s’ha constituït la comissió de treball de 

persones grans edatisme i solitud no volguda, amb un pla d’actuació per evitar la soledat. S’ha 

creat la Taula de salut mental de Les Corts. Així com la Taula de salut comunitària de Les Corts. 

Arran de la pandèmia, es va fer dins la campanya “No estem sols”  en aquest arc de carrer, es 

van posar caixes elèctriques amb cares conegudes i el missatge de no estem sols. 

En l’escenari 3, quant a transició ecològica, s’han posat plaques fotovoltaiques a equipaments 

municipals per reutilitzar l’energia. Després, esmenta diversos projectes. El primer, al parc 

Cervantes, a any 2021, sobretot, es va actuar per evitar arrossegaments d’aigua i aprofitar 

l’aigua del parc. S’ha plantejat el projecte de connexió entre els jardins de Keynes i el passatge 

Trias i Giró i es podrà executar al proper mandat. Per últim, el carrer Alfambra, que ajunta dues 

facultats, ha passat a ser un espai d’estada pels estudiants. 

A l’escenari 4 sobre mobilitat sostenible i segura es refereix a la campanya sobre patinets, junt 

amb Guardia Urbana, per garantir una convivència. A la persiana de Diagonal s’ha tret el carril 

bici, i el vianant pot passejar per la part central de la Diagonal. Es treballa ara el segon tram i es 

traurà el carril bici igualment. S’ha millorat la mobilitat als entorns escolars amb una reducció 

de velocitat i mobiliari per garantir la seguretat. També s’ha guanyat el lateral de la Diagonal 

per la bicicleta. 

En l’escenari 5, en l’apartat de ciutat educadora, científica i esportiva, es va presentar una 

mesura de govern sobre la ciència, anomenada Portem la ciència al districte. Al districte hi ha el 

Parc Científic i es busquen sinergies i col·laborar amb l’UB. S’ha avançat en el programa de Les 



 
 

 

 

 

Corts és cultura, amb un gran ventall d’activitats. Cita exemples del monestir de Pedralbes i el 

Concurs Internacional de Música. Es posa en marxa la taula de festa major, on els barris han 

pogut coordinar-se. En breu, començaran les obres d’ampliació del pavelló de l’Illa. Això 

permetrà doblar l’oferta esportiva. Durant dos anys s’instal·larà un pavelló provisional al carrer 

Marti Franques per no perdre pistes en aquest temps. 

Quant a l’escenari 6 -Habitatge i rehabilitació- s’ha treballat la situació dels locals de planta 

baixa per dinamitzar-los i inspeccionar que no s’utilitzin com habitatge. Amb el fons Next 

Generation hi ha una feina en benefici de l’eficiència energètica dels edificis. S’ha redactat el 

Pla director del campus sud de la Diagonal. Amb la implicació de les universitats es vol crear un 

espai més dinamitzat i a finals d’any s’iniciaran obres d’aquest jardí geològic amb els recursos 

del mateix fons. També es podrà creuar el cementiri de Les Corts i així millorarà la 

connectivitat. 

En quant a l’escenari 7 d’urbanisme, es destaca l’evolució del campus sud en relació a habitatge 

i espai verd de trobada.  S’està acabant el projecte de remodelació de l’avinguda Madrid, que 

és un carrer bàsic, compartit amb el districte de Sants Montjuic. S’ha avançat en la segona fase 

del barri de la Mercè, al voltant de la plaça Coll de Finestrelles. I s’està en tràmits d’adquisició 

de la Casa Hurtado, molts anys tancada. Es vol que vingui una institució com Victoria de los 

Ángeles i un espai de trobada per l’associació de veïns de Pedralbes. 

Respecte a l’escenari 8 de convivència, civisme, prevenció i seguretat, hi ha una mesura de 

govern sobre les activitats a l’espai públic. En segon lloc, la formació anual d’educació viària a 

l’escoles per la Guàrdia Urbana. Es reprenen patrulles mixtes de Mossos i Guàrdia Urbana. 

Finalment, dins del Programa Ampliem escola, es recorda com quatre escoles van usar jardins 

públics per respectar les distàncies dels grups bombolles. 

En l’escenari 9 de Feminisme i transversalitat de gènere, en relació a l’espai de memòria del 

parc de Cervantes s’ha homenatjat les dones assassinades al Franquisme al costat del roserar. 

S’han incorporat noms de dones al nomenclàtor encara deficitari de la ciutat: Carme Claramunt 

i Margarita Riviere. S’ha editat la guia del bon tracte a Les Corts. I s’ubica un Punt lila informatiu 

a tots els esdeveniments públics. 

En l’apartat 10 del bon govern, es destaca que aquest és el primer districte que fa un programa 

pilot en responsabilitat patrimonial. El ciutadà ho podrà demanar de forma electrònica o en 

paper. Dins de l’administració es farà tot de manera electrònica. També canviarà el 

procediment de l’elecció del cortsenc i cortsenca del districte. Sobre participació d’infants i 

famílies hi ha més cobertura d’activitats a les ludoteques. Finalment, es va remodelar l’oficina 

atenció al ciutadà i s’han pogut donar més hores. 

Per últim, la gerent anuncia que s’ha penjat a internet un informe del PAD més extens. 

 

5. Torn obert de paraula 



 
 

 

 

 

Abans del torn de paraula, el conseller exposa que es passa una enquesta als ciutadans per 

opinar sobre el funcionament dels consells de barri i proposar millores. 

1a intervenció. La senyora Oliveres indica que torna a reivindicar el cobriment últim de la ronda 
del Mig, com al passat consell. Fa un resum de plecs i proposicions de diferents partits aprovats 
l’any passat. S’esmenta un compromís de la gerència de l’arquitecte, per primers d’any, de 
repensar el futur de la ronda en el seu conjunt. Afirma que els veïns demanen un espai públic, 
verd, de trànsit segur pels vianants, que transformi la present autopista urbana. Igualment 
continua demanant que el govern municipal actuï. Com no està present avui el senyor Riera vol 
preguntar quin compromís hi ha per part del PSC en aquest projecte, si ho inclourà al seu 
programa electoral. 
2a intervenció. La senyora Cabré, com a professional mèdic, parla igualment de la cobertura de 
la ronda del Mig. Recorda que en un altre consell de districte ja es va tractar l’existència de 
substàncies tòxiques que produeixen patologies greus i això s’ha de saber. Es queixa que no es 
fa cas a estudis científics. Esmenta que fa poc s’ha emès una sanció del Tribunal Justícia de la 
Unió Europea per triplicar els nivells de contaminació atmosfèrica. Afecta a Barcelona i el Baix 
Llobregat i va sortir als mitjans. Critica que no es protegeix la salut general. Igualment, voldria 
cobrir aquesta ronda i altres i crear zones verdes a tots els barris. Es refereix a un estudi seriós 
que assenyala que per reduir la mortalitat hauria d’haver al menys un 30 % de zona verda, 
demostrat a 93 ciutats europees. Comenta que a l’estiu la situació empitjorarà. Igualment, vol 
saber perquè cobreixen una part de la ronda i no l’altra. 
La gerent respon que les inversions es planifiquen a l’inici del mandat i no hi havia una 
planificació sobre inversió però sí s’ha anat avançant. Les dues gerències implicades, la de 
mobilitat i arquitectura en cap, han encarregat que s’estudiï la viabilitat tècnica i econòmica de 
la cobertura. 
3a intervenció. La senyora Carretero aporta un text on es refereix a l’àrea verda de Zona 
Universitària. Comenta que no funciona els dissabtes i no es pot aparcar. Tampoc no es pot 
aparcar a places de motos quan marxen els estudiants a la nit. Demana que s’ampliï l’àrea 
verda, funcioni el dissabtes i es torni a posar la senyalització vertical per les nits. Igualment fa 
esment d’una notícia relativa a un edifici que es vol construir al solar al costat de la facultat 
d’Econòmiques, al carrer John Maynard Keynes. Uns arquitectes de l’associació han avaluat el 
projecte i es considera desproporcionat. Es tracta d’un edifici de 14.000 m2, a un solar d’uns 
1.700 m2. 
4a intervenció. El senyor Antoni Bou es queixa sobre el mateix edifici/torre i manifesta que 
s’han assabentat a través de la premsa. Es tracta d’una parcel·la buida i des de l’associació 
demana que es faci una zona verda. No s’ajusta a estètica si es construeix una torre i és un 
greuge pels veïns i demana informació. També vol saber com es troba el projecte d’urbanització 
dels jardins del carrer Keynes. 
5a intervenció: El senyor Joan Baello creu que és trist saber dels projectes de l’entorn per la 
premsa. Assegura que no s’ha informat del plenari d’avui al carrer. Sobre els jardins Keynes 
comenta que allà només existeix un dormitori d’indigents i palmeres seques. Vol saber si hi ha 
un projecte i quan s’iniciaria. La facultat d’Econòmiques diu que no sap res, ni el CSIC. 
6a intervenció: El senyor Antonio Ferrer assegura que es tracta malament la gent perquè fan 
propostes de participació i després no fan cas. Comenta que marxarà del barri i denuncia un 
tracte vexatori de l’Ajuntament. 
La gerent respon a intervencions anteriors que el Districte també s’ha assabentat per la premsa 
d’aquest projecte. Es tracta no d’un edifici sinó de dos i van trucar a l’UB per trobar-se. Des de 
l’UB van fer una nota de premsa i explicaran el projecte en una reunió. Qui deixi les dades serà 
informat. Sobre l’àrea verda es traslladarà a l’operador BSM la possibilitat d’aparcar els 



 
 

 

 

 

dissabtes. Es recorda que el proper curs, el Barça marxa. Es mirarà també amb el cap d’obres i 
manteniment el tema de les places de les motos. 
Als jardins Keynes informa que hi ha un projecte que no té dotació pressupostària en aquest 
mandat. El senyor Guillomet de l’associació de veïns ha pogut fer aportacions de millora. 
S’haurà de veure que passa al proper mandat. La regidora també aclareix que al passatge 
Canals s’ha fet una obertura provisional. No té la urbanització definitiva. S’haurà de fer un 
projecte. En el següent pla d’actuació es miraran de generar nous projectes executius. 
7a intervenció: El senyor Baello comenta que va estar a l’UB i diu que l’UB ho sap també per la 
premsa. 
8a intervenció: El senyor Albert Sierra pregunta sobre l’edifici a l’espai Keynes si l’Ajuntament 
ha donat una llicència per construcció. 
La gerent aclareix que des del districte es donen llicencies d’edificis de menys de 2.000 metres 
quadrats. Fins que no han sol·licitat un projecte d’obres el districte no ha tingut coneixement. 
Quant els jardins de Keynes és un projecte acordat amb l’associació de veïns de la zona 
universitària i està el projecte executat i es podrà executar al proper mandat si es considera 
prioritari. 
9a intervenció: El senyor Garcia Nieto sobre els Jardins Tòquio descriu que estan al mig de la 
zona verda i es un desgavell l’apartament. No hi ha cap restricció, s’aparca on es pot. Es 
posaran unes voreres però no hi ha clavegueres ni recollides d’aigües. Opina que s’hauria de fer 
una inversió. 
10a intervenció: La senyora Lourdes, de l’associació de comerciants Mirall de Pedralbes, 
comunica que els comerços a Manila, entre Doctor Ferran i Capità Arenes tenen problemes per 
obrir i tancar comerços per uns inhibidors d’algunes persones que van a les misses de Santa 
Gemma. Afirma que triguen mes d’un hora per tancar. És un problema que coincideix amb 
l’horari misses a l’església el cap de setmana. Comenta que s’ha comunicat a GU i Mossos i no 
saben que fer. Denuncia que no hi ha diàleg amb el personal de seguretat. 
El conseller contesta que sobre això ho miraran i respondran. 
11a intervenció: La senyora Maria Asunción Blanco parla del carril bici per la Diagonal i de zona 
universitària fins parc Cervantes. Pregunta perquè talen arbres centenaris i assegura que té 
fotos sobre això. Critica que han desfet un parterre des de Manel Vallvé fins l’entrada de parc 
de Cervantes i van remoure uns bancs. Pregunta per on passarà el carril bici que es farà i diu 
que han tret espai pels vianants. Es queixa que l’Ajuntament actual no és ecologista ni planteja 
votacions sobre temes. Torna a treure el tema de la torre. Assegura que es va parlar amb l’UB 
fa anys. Ja hi havia un projecte fa anys. Es queixa que es fan coses noves, sense mirar el que hi 
havia abans. 
La gerent li respon que es va fer carril bici de  Pius XII a Empresarials i ara s’executa el que va 

d’Empresarials a Cervantes. Afirma que a la ciutat no es toquen arbres sense consentiment de 

Parcs i Jardins i si es retira arbrat és per motius justificats. Qualsevol element que es treu s’ha 

de fer una reposició. Li contesta que se li pot ensenyar el dibuix del carril bici davant del parc de 

Cervantes al final de l’acte. La gerent indica que s’informarà sobre la reposició d’arbres. 

12a intervenció: El senyor Bou pregunta de qui depèn Parcs i Jardins. Comenta que abans era 

autònom i ara afirma que estan tallant arbres sabent-lo l’Ajuntament.  

 

El conseller Manuel Becerra agraeix la participació dels assistents i clou el Consell de Barri de 

Pedralbes a les 21:05 hores. 



 
 

 

 

 

 

 

 

 

 


